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یکی تعاونی ها را عاملی برای جــذب نقدینگی جامعه می داند 
و دیگری از اختصاص تسهیلات 500 میلیونی می گوید و دیگری 
اینکه تعاونی ها جزو ارکان اقتصادی کشور است را یادآوری می کند! 
همه اینها درحالی اســت که حتی وزارت تعــاون به عنوان متولی 
اصلی در این حوزه جز وعده و حرف برنامه  دیگری برای بهره گیری 
از تعاونی ها نداشــته و ندارد. همین اســتقبال یکباره مســئولان 
از تعاونی هایی که ســال ها گوشه گوشه کشــور خاک می خوردند 
باعث شده تا شبهاتی درباره انگیزه دولت ســیزدهم و کابینه اش 
مطرح شود! براســاس قانون اساســی تعاونی ها به عنوان یکی از 
ارکان اقتصادی کشــور محسوب می شــوند که در راستای جذب 
مشارکت های مردمی از طریق جذب سرمایه های اندک و تبدیل  آن 
به سرمایه ای بزرگ و کمک به فعالیت های اقتصادی باید مورد توجه 
قرار بگیرد. محمدجعفر کبیری، معــاون امور تعاون وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در شــهریورماه گفته بود: »تعداد تعاونی های 
فعال کشور از 74 هزار تعاونی فعال به 94 هزار شرکت رسیده است، 
اما لزوما به این معنا نیست که سهم بخش تعاون از اقتصاد افزایش 
داشته اســت.« او ابراز امیدواری کرده با رویکرد جدید وزیر کار در 
حوزه تعاونی ها اتفاقات خوب رخ بدهــد! همین که افزایش تعداد 
تعاونی های فعال سهم این بخش در اقتصاد را افزایش نداده است 
به معنای ناکارآمدی و نبود زیرساخت های مناسب برای استفاده از 
ظرفیت های این بخش است وگرنه افزایش اسمی تعاونی چه کمکی 
به وضعیت اقتصادی کشور می کند آن هم وقتی که هیچ فرصتی 

برای فعالیت آنها وجود ندارد!
 نقدینگی  مردم کارایی دارد

همان طور که پیش تر هم گفته شــد تعاونی هــا فرصتی برای 
دخیل کردن مردم در اقتصاد از طریق جذب ســرمایه های اندک 
و تبدیل آن به ســرمایه متمرکز هستند،  این ســرمایه های خرد 
در حقیقت همان نقدینگی های مانده بر دســت مردم است که به 
تنهایی کارایی دارند. مهدی مســکنی، معاون امور تعاون وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی ضمن تاکید بر اهمیت برنامه ریزی در 
بخش تعاون، تنها راه جذب نقدینگی های مردم را در بهره گیری از 
ظرفیت تعاونی ها می داند و می گوید: »بخش تعاون در کشور با وجود 
ظرفیت های عظیم، مظلوم و مهجور مانده و این نگاه باید تغییر کند. 
با توجه به فرمایش رهبر معظم انقلاب که صریحا فرموده اند به تعاون 
اعتقاد دارند و همواره در سخنرانی های خود به تعاون و همکاری با 
مردم تاکید دارند، باید در این زمینه با برنامه ریزی وارد عمل شویم و 
از این ظرفیت عظیم در جهت توسعه و پیشرفت کشور بهره ببریم.« 
تاکیدات جدید مسئولان وزارت تعاون و اقتصاد و رئیس جمهوری 

در این موضوع بیشتر از اینکه باعث خوشــحالی باشد سبب بروز 
شبهاتی شده است؛ شــبهاتی که با وجود نداشتن برنامه  مشخص 
وزارت تعاون در این حوزه تشــدید می شوند. برخی از کارشناسان 
اقتصادی بر این باورند که دولت با اصرار بر فعالیت تعاونی ها و تاکید 
جذب سرمایه های مردم و نقدینگی ســرگردان در جامعه بیشتر 
در صدد تامین مالی برای جبران کســری بوده خود است! حمید 
حاج اسماعیلی، کارشــناس حوزه کار به نقش تعاونی ها در بهبود 
فضای کسب وکار اشاره کرده و می گوید: »لازم است از ظرفیت های 
مغفول مانده بخش تعــاون به منظور اشــتغالزایی، بهبود جریان 
کسب وکار و کاهش بیکاری در کشور استفاده کنیم.« به گفته این 
فعال تعاونی در سایه مشارکت جمعی است که تعاونی ها به رشد و 
تعالی دست پیدا می کنند و با گسترش فعالیت های تعاونی، فاصله 
طبقاتی در کشــور کاهش می یابد. باید منابع و اعتبارات در جهت 
منتفع کردن مردم و جامعه از مزیت های بخش تعاون به ســمت 

اشتغالزایی در تعاونی ها هدایت شود.«
 کمک تسهیلاتی به تعاونی ها 

نکته مقابل توانایی جذب نقدینگی از سوی تعاونی ها درحالی 
مطرح شــده که معاون وزیر تعاون گفته اســت: »اشخاصی که 
بخواهند در فضای تعاون فعالیت کنند تا سقف 500 میلیون تومان 
می توانند تسهیلات بدون چک و سفته دریافت کنند.« این بدین 
معناست که تعاونی ها توانایی جذب ســرمایه را یا از دست داده یا 
برای فعالیت صرفا نیاز به جذب سرمایه  دولتی در قالب تسهیلات 
دارند! کــه در اینصورت خود دولت با مکلف کــردن بانک ها برای 

پرداخت چنین تسهیلاتی به رشد نقدینگی و البته افزایش ناترازی 
منابع بانک ها دامن می زند که نتیجه آن همین وضعیتی اســت 
که امروز شاهد آن هستیم. از طرفی با حداقل در دو دهه گذشته 
تعاونی های زیادی یا تعطیل شــده اند یا اصلا حضوری در اقتصاد 
نداشته اند و از این رو بازنگری در ســاختار تعاونی ها برای حضور 
مجدد در اقتصاد ضروری به نظر می رسد. احسان خاندوزی، وزیر 
اقتصاد و دارایی هم معتقد است: »گرچه همواره حل مسائل بخش 
خصوصی و غیردولتی، به طور ذاتی در اولویت دولت و وزارت اقتصاد 
قرار داشته است، اما برای دولتی که به عنوان دولت مردمی شناخته 
می شود، مانع زدایی از فعالیت های بخش تعاون به شکل ویژه تری 
مطرح است و ما هم اهتمام خاصی نسبت به این موضوع داریم.« 
با این حال معاون تعاون وزیر کار معتقد اســت که سهم عمده ای 
از تولید در کشور را شــرکت های تعاونی و زیرمجموعه های آنان 
بر عهده دارند و این بخش به صورت فعال در حوزه های اقتصادی 
حضور دارد! این درحالی اســت که هیچ آماری از فعالیت بخش 
تعاون در کشور وجود ندارد که نشان بدهد 90 هزار تعاونی فعال 
شده در کشور در چه بخش هایی فعالیت دارند یا چه میزان به تولید 
ناخالص کشور کمک کرده یا اینکه الان در چه وضعیتی هستند. 
اینکه مسئولان دولتی قصد دارند نقش از دست رفته تعاونی ها را در 
اقتصاد با اهداف سیاسی پررنگ کنند راهی برای حرکت دوباره آنها 
در اقتصاد نیست آن هم وقتی که در کنار اهداف سیاسی شبهاتی 
درباره تامین مالی دولت از تعاونی ها برای جبران کســری بودجه 

مطرح است.

انتقاد نمایندگان به افزایش قیمت بلیت هواپیما بررسی شد:
نمایشمقابلهباگرانیبافشاربهایرلاینها

آرمان ملی: با نزدیک شدن به روزهای پایانی سال و تعطیلات 
نوروزی بازهم طبق روال هر ساله موضوع قیمت بلیت هواپیما بازار 
داغی برای اظهارنظرات برخی از مســئولان و نمایندگان فراهم 
آورده است. به گونه ای که عضو کمیســیون عمران مجلس اخیرا 
اعلام کرده در هفته های اخیر قیمــت بلیت افزایش 200 تا 300 
هزار تومانی را در پی داشــته و تاکید کرده این کمیسیون اجازه 
بلیت هواپیما و قطار را برای نــوروز ۱40۱ نمی دهد. درواقع این 
خط ونشان ها که بیشــتر به نظر می رسد نمایشی برای نشان دادن 
عزم نمایندگان برای مقابله با گران فروشی است از آن جهت حائز 
اهمیت است که اخیرا با تشدید شیوع امُیکرون ستاد کرونا مصوبه 
محدودیت 60 درصدی پروازها را باردیگر به ایرلاین ها ابلاغ کرده 
است و شرکت های هواپیمایی که در یکسال گذشته تحت فشار این 
محدودیت و افزایش هزینه های خدمــات که باید به صورت ارزی 
پرداخت شــود بارها اصلاح قیمت بلیت را خواستار شده اند اما در 
نهایت پس از ماه ها انتظار و برگزاری جلسات متعد در شورای عالی 
هواپیمایی با فروکش کردن کرونا و واکسیناسیون حداکثری حذف 
محدودیت های 60 درصدی باعث شد تا قیمت ها تغییر محسوسی 
را شامل نشود حال بازگشــت محدودیت ها و در حالی که ناوگان 
فرسوده هوایی میزان سود ایرلاین ها را به  حداقل رسانده و طبیعتا 
چاره ای جز تغییر قیمت برای ایرلاین ها باقی نمی ماند آن هم در 
شرایطی که قانون شناورسازی نرخ کف و سقف قیمت ها را مشخص 
کرده چنین اظهارتی تنها جنبه نمایشی دارد، اگرچه در این راستا 
رئیس سازمان هواپیمایی نیز در واکنش به این انتقادات اعلام کرده 
افزایش قیمت تا سقف تعیین شــده مجاز بوده و در صورت عدم 
رعایت سقف قیمت با متخلفان برخورد می شود که نشان دهنده 

آگاهی از وضعیت حاکم بر شرکت های هواپیمایی است. 
 اجازه افزایش قیمت نمی دهیم؟

در این رابطه اسماعیل حســین زهی عضو کمیسیون عمران 
مجلس می گوید: قرار بود پس از حذف محدویت مسافر در پروازها، 
قیمت بلیت هواپیما نیز به نرخ ســابق خود بازگردد، نه تنها این 
اتفاق نیفتاد بلکه شرکت های هواپیمایی قیمت بلیت را نیز افزایش 
دادند. وی ادامه داد: طی هفته های اخیر قیمت بلیت هواپیما 200 
تا 300 هزار تومان افزایش یافته که به هیچ عنوان پذیرفته نیست. 
وزیر راه و شهرســازی به عنوان متولی این حوزه باید با جدیت به 
قیمت بلیت هواپیما ورود کرده و اجازه افزایش قیمت غیرقانونی 
به ایرلاین ها را ندهد. وی تاکید کرد: به رغم وعده وزیر راه مبنی بر 
ساماندهی نرخ بلیت هواپیما ظرف مدت یکماه، شاهد نابه سامانی 
در این حوزه و افزایش قیمت بلیت ها هستیم. لذا اعضای کمیسیون 
عمران در اولین فرصت، جلسه ای با این موضوع برگزار خواهد کرد. 
عضو کمیسیون عمران مجلس بیان کرد: انتظار داریم دستگاه های 
نظارتی و مجموعه وزارت راه نیز بــه موضوع قیمت بلیت هواپیما 
ورود کرده و با تخلفات برخورد کنند. این افزایش قیمت نه تنها در 
خطوط هوایی، بلکه ریلی و جاده ای نیز مشاهده می شود. از این رو با 
توجه به اینکه در آستانه سال نو و ایام نوروز قرار داریم نباید شاهد 
افزایش قیمت مجدد باشیم. اجازه نمی دهیم قیمت بلیت هواپیما 
و قطار در ایام نوروز ۱40۱ افزایش پیدا کند. در  پی  طرح اداعاهایی 
درباره افزایش قیمت بلیت هواپیما، محمد محمدی رئیس سازمان 
هواپیمایی کشــوری گفت: افزایش قیمت بلیت هواپیما تا سقف 
نرخی اعلام شده مجاز بوده و این امکان برای ایرلاین ها وجود دارد 
که بنا به شرایط مختلف بلیت پروازهای خود را در آن قالب تصویب 
شده بفروشند. وی افزود: افزایش قیمت زمانی غیرقانونی می شود 
که از سقف تعیین شــده در نرخنامه مصوب اخیر بالاتر برود و در 
آن صورت با متخلف یا متخلفان برخورد جدی خواهیم کرد. رئیس 
ســازمان هواپیمایی کشــوری اعلام کرد: اگر شرکت هواپیمایی 
یا آژانس مســافرتی اقدام به افزایش غیرقانونی بلیت هواپیما در 
پروازهای داخلی کــرد، مردم می توانند در قالب ســامانه تعریف 
شده در سایت سازمان هواپیمایی گزارش آن را به صورت کامل و 
مستند به ما ارائه کنند تا برخوردهای لازم را انجام دهیم و مشکل 
گرانفروشی بلیت هواپیما با بیاینه و مصاحبه حل نمی شود و نیاز 

به گزارش دارد. 
بازگشت محدودیت 60 درصدی

البته انتقاد نمایندگان مجلس درخصوص گرانی بلیت هواپیما 
در حالی مطرح می شود که ستاد ملی مقابله با کرونا اخیرا با شیوع 
ســویه اومیکرون مجددا محدودیت 60 درصدی ظرفیت را برای 
ایرلاین ها ابلاغ کرده است محدودیت هایی که اجرای آن از ابتدای 
پاندومی کرونا مشکلات عدیده ای را برای شرکت های هواپیمایی 
ایجاد کرد به طوری که ایرلاین ها با استناد به مصوبه شناور سازی 
نرخ ها نسبت به افزایش قیمت ها اقدام کردند اما افزایش واکنش ها 
در این باره و مصادف با ماه های پایانی دولت دوازدهم بود باعث شده 
تا نه تنها قیمت ها به قبل بازگردد بلکه جلسات مکرر شورای عالی 
هواپیمایی برای بررسی و تصویب خواسته ایرلاین ها برای افزایش 
قیمت بلیت نیز راه به جایی نبرد و در نهایت در دولت سیزدهم با 
حذف محدودیت های 60 درصدی ایرلاین ها توانســتند کمی از 
مشــکلات خود بکاهند اما این روند چندان طولانی نبود و بازهم 
شاهد ابلاغ مصوبه 60 درصدی مسافر هستیم که که این شرایط 
بازهم مشکلات مالی زیادی را آن هم در آستانه تعطیلات نوروز و 
اوج پیک سفر ها به همراه خواهد داشت در این رابطه میراکبر رضوی 
مدیر روابط عمومی ســازمان هواپیمایی کشوری با اشاره به ابلاغ 
مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا به شرکت های هواپیمایی گفت: 
همه ایرلاین ها از زمان ابلاغ این مصوبه، موظف به رعایت 60 درصد 
در فروش بلیت های داخلی در بازه زمانی دو هفته آینده هستند. وی 
افزود: بسیاری از مسافران از ماه ها قبل اقدام به خرید بلیت هواپیما 
کرده  و برای ســفر خود برنامه ریزی کرده اند. بــا توجه به کمبود 
ناوگان هوایی و عــدم امکان برقراری پروازهــای فوق العاده برای 
شرکت های هواپیمایی، امکان جداسازی مسافران از یکدیگر وجود 
ندارد. وی اظهار داشت: لذا با توجه به اهمیت موضوع و همچنین 
تاکید سازمان بر رعایت دستورالعمل های ابلاغی ستاد ملی مقابله 
با کرونا و با این هدف که پروازهای مسافران نیز دچار چالش نشود، 
این پروازها با رعایت کامل دســتورالعمل های بهداشــتی توسط 

شرکت های هواپیمایی انجام می شود.

گزارش

بنـــگاه ها
وزرای کار و نفت در تقدیر از عملکرد 

مدیرعامل شرکت ملی نفتکش: 
جهشجدیدرحملنفتو
فرآوردههاینفتیصادراتی

آرمان ملی: وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
ضمن تقدیر از عملکرد دکتر حسین شیوا، مدیرعامل 
شرکت ملی نفتکش ایران، از جهش جدی این شرکت 
در زمینه حمل نفــت و فرآورده های نفتی صادراتی 
کشور در این دوره جدید مدیریتی خبر داد. حجت ا... 
عبدالملکی به جهش در برخی واحدهای اقتصادی 
و  تولیدی کشور از جمله شرکت ملی نفتکش ایران 
اشاره کرد و افزود: در شرکت ملی نفتکش ایران یک 
جهش جدی در بحث حمل نفت و فرآورده های نفتی 
رخ داد تا جایی که وزیر نفت نیز در تماس با بنده بابت 
این موضوع تشــکر کردند چرا که همیشه در ادوار 
گذشته مشکل حمل نفت خام و فرآورده را داشتیم. 
وی با بیان اینکه در دوره مدیریتی جدید یک مدیر 
عامل انقلابی کار بلد را در رأس شرکت ملی نفتکش 
ایران گذاشتیم، گفت: این عزیزان کل ناوگان را بسیج 
کردند و برای کمبود ناوگانی که دارند، خودشــان 
کشتی نفتکش اجاره می کنند. وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی ادامه داد: مساله حمل نفت به پالایشگاه ها 
و رساندن به مشتریان خارجی که یکی از مشکلات و 
گره های اساسی در تحریم های نفتی بوده در همین 

ماه های اخیر حل شده است. 

کاهش۶۳درصدی
صادراتزعفران

ایلنا: عضو هیات رئیســه شــورای ملی زعفران 
گفت: بنا به آمارهای ارائه شــده از ســوی گمرک، 
صادرات زعفران در ماه گذشــته حــدود 63 درصد 
نسبت به سال گذشته کاهش داشته است، باید این 
مساله عارضه یابی و مشخص شود که عیب و مشکل 
کار کجاست؟ علی حسینی با بیان اینکه یک طیف 
خاص در دنیا زعفران مصــرف می کنند، تافزود: در 
حال حاضر حدود 90 درصد زعفــران دنیا در ایران 
تولید می شــود اما این به مثابه اعمال ســلیقه ما به 
خریداران در بازارهای جهانی نیست و ما نمی توانیم 
محصول را با نرخی که در نظر داریم به فروش برسانیم. 
وی با اشــاره به فراهم نکردن زیرساخت های تولید، 
توزیع و تجارت زعفران در کشــور، تصریح کرد: اگر 
ما انتظار داریم محصولی که تولید می کنیم جهش 
صادراتی داشته باشــد به جای متهم کردن دیگران 
و سخنان دســتوری، اقدامات زیربنایی انجام دهیم 
تا زعفــران همچنان بتواند به عنــوان یک محصول 
صادراتی جایگاه خــود را در بازارهای جهانی حفظ 
کند.  این فعال اقتصادی خشکسالی را عامل کاهش 
تولید زعفران در سال جاری دانست و افزود: حدود 
70 درصد تولید زعفران نســبت به ســال گذشته 
کاهشی شــد. البته باید به این نکته اشاره کنم که 
آمارها در کشــور متفاوت و متناقض است، زعفران 
محصولی است که می تواند شناســنامه دار شده تا 
داده ها در زمینه تولید و صادرات آن مشخص شوند. 
حسینی با بیان اینکه حدود 30 سال است که رتبه 
نخســت تولید زعفران در دنیا را از آن خود کردیم، 
افزود: در صنایع تبدیلی زعفران هیچ اقدامی صورت 
نگرفته است و ما ســهمی از صنایع تبدیلی زعفران 
در دنیا نداریــم و به حرف زدن بســنده کردیم. وی 
گفت: کشورهای همسایه ما درصدد هستند که این 
جایگاه را از ما بگیرند 30 ســال پیش رتبه نخست 
تولید زعفران در دست اســپانیا بود اما ما توانستیم 
زعفرانی با کیفیت جهانی و باقیمت پایین تر از آنها در 
بازارهای جهانی عرضه کنیم و این چنین ما بازار آنها 
را گرفتیم، این اتفاق ممکن اســت برای ما نیز تکرار  
شود. چراکه کشاورز نمی تواند با قیمت ارزان زعفران 
تولید کند و ممکن اســت که ما بازارهای خود را از 

دست بدهیم. 

افت جزئی شاخص در نخستین روز از معاملات  
سایهسنگین

ابهامبورسرامتوقفکرد
آرمان ملی: بازارسرمایه روز شنبه و در نخستین روز 
از معاملات هفته بی تحرک باقی ماند و شاخص کل تنها 
با افت 38 واحدی در همان کانال یک میلیون و 284 هزار 
واحدی ثابت ماند. درواقع اگرچه اخبار مثبتی در خصوص 
خروج پول از صندوق های درآمد ثابت و حرکتش به سمت 
ســهم ها و همچنین موافقت مجلس با جزئیات بســته 
موسوم به ۱0 بندی )خصوصا درباره بحث نرخ خوراک( 
که وزارت اقتصاد برای حمایت از بورس پیشنهاد داده بود 
در بازار دیروز به چشــم می خورد اما سایه ابهامی که در 
مذاکرات برجامی آن هم تحت تاثیر تنش های شرق اروپا 
و احتمال بروز درگیری بین روسیه و اکراین وجود دارد 
باعث شــده تا نه تنها بازار بورس ایران در بازه قبلی خود 
ثابت بماند بلکه در سایر بازارهای جهانی زمینه سقوط را 
فراهم آورد. حال باید منتظر شد و دید آغاز بی رمق بازار 
در نخستین روز هفته چگونه ســایر روزهای معاملاتی 
را تحت الشــعاع قرار خواهد داد. براســاس این گزارش 
شنبه در بازارســرمایه بیش از 6 میلیارد و 579 میلیون 
سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 4۱ هزار و 498 
میلیارد ریال و در بیش از 356 هزار معامله دادوســتد 
شــد و شــاخص کل بازار با 38 واحد کاهش، در ارتفاع 
یک میلیون و 284 هــزار و ۱2۱ واحــدی قرار گرفت، 
همچنین شــاخص کل )هم وزن( بــا 5۱ واحد افزایش 
به 326 هزار و 299 واحد و شــاخص قیمت )هم وزن( 
با 32 واحد رشد به 204 هزار و 75۱ واحد رسید. علاوه 
بر این در معاملات دیروز نمادهای، صنایع پتروشــیمی 
خلیج فارس )فارس( با 86۱ واحد، ملی صنایع مس ایران 
)فملی( با 600 واحد توسعه معادن و فلزات )ومعادن( با 
378 واحد، کشتیرانی جمهوری اسلامی )حکشتی( با 
29۱ واحد اثر گذاری مثبت داشتند و در مقابل نمادهای، 
فولاد مبارکه اصفهان )فــولاد( با 5۱3 واحد، بانک ملت 
)وبملت( با 424 واحد و پتروشیمی نوری )نوری( با 333 
واحد تاثیر منفی بر شــاخص بورس داشتند. همچنین 
در بازار فرابورس روزگذشــته روند افزایشی حاکم بود 
به طوری که در این بازار پنج میلیارد و 465 میلیون برگه 
سهم و اوراق مالی به ارزش 30 هزار و 8۱4 میلیارد ریال 
دادوستد شد و شــاخص فرابورس با بیش از ۱2 واحد 

افزایش بر روی کانال ۱7 هزار و 567 واحد قرار گرفت. 

بازارسرمایه

آرمان ملی: پژوهشــگران در مطالعات اخیر خود متوجه 
شده اند که شیوع باقی مانده آنتی بیوتیک در گوشت طیور در 
ایران بالاست و بیش ترین میزان آنتی بیوتیک در کبد ذخیره 
می شود. درواقع موضوع خوراندن آنتی بیوتیک به طیور که البته 
بیشتر شــامل پرورش دهندگان مرغ گوشتی می شود موضوع 
تازه ای نیست و اواسط دهه 80 نیز با او ج گرفتن قیمت  مرغ تحت 
عنوان خوراندن هورمون رشد در بین جامعه رواج پیدا کرد. در 
آن زمان این شایعه قوت گرفته بود که تولیدکنندگان مرغ های 
گوشتی برای افزایش حاشیه سود به اضافه کردن هورمون رشد 
به مرغ ها در بازه زمانی کمتر وزن بیشتری را از مرغ ها به دست 
آورند و اســتفاده از این مرغ ها می تواند تبعات بدی را به همراه 
داشته باشد. اما پیگیری های رسانه های در آن زمان از زوایای 
دیگری پرده برداشت به طوری که فعالان این حوزه اعلام کردند 
علاوه بر آنکه اساسا هورمونی تحت عنوان رشد وجود ندارد بلکه 
هزینه بالای داروهای هورمونی تولید را فاقد توجیه اقتصادی 
می کند به گفته کارشناسان آنچه در واقعیت وجود دارد ریسک 
بالای شــیوع بیماری در مرغداری ها و تلفات ســنگین بوده و 
مرغداران برای جلوگیری از این تلفات نســبت به اضافه کردن 
آنتی بیوتیک ها به جیره غذایی روزانه طیور اقدام می کنند. اما 
مصرف غیرضروری آنتی بیوتیک به صورت چربی های اشباع در 
مرغ نمود پیدا کرده و خوردن آن توســط مصرف کنندگان در 
قالب ایمنی در برابر آنتی بیوتیک ها بروز پیدا می کند به طوری که 
در هنگام بیماری نیاز به دوز بالاتری از آنتی بیوتیک مشاهده 
شده و در نهایت هزینه ســلامت جامعه افزایش پیدا می کند. 
البته اعلام این تخلف آشکار از سوی تولیدکنندگان در آن زمان 
هم به دلیل نبود استانداردهای تعریف شده به فراموشی سپرده 
شد و تبعات این پیشگیری به صورت رشد هزینه های درمان در 
کشور خودنمایی می کرد. حال این روند درحالی همچنان ادامه 
دارد که بازهم هیچ اســتانداردی از سوی سازمان ها و متولیان 
حوزه دام و طیور تعریف نشده و بررسی اخیر پژوهشگران نیز 
موید این سهل انگاری و چشم پوشی مسئولان از تخلفی است 
که علاوه بر ســلامت جامعه هزینه های بالایی را نیز به درمان 

کشور تحمیل می کند. 

 آنتی بیوتیک بالا در مرغ های ایرانی 
براساس این گزارش، با افزایش قیمت گوشت قرمز و حذف 
آن از سبد غذایی بسیاری از خانوارها مرغ را جایگزین گوشت 
قرمز در سبد غذایی کرده اند به طوری که صنعت طیور، دومین 
صنعت اصلــی ایران را به خــود اختصاص داده اســت اگرچه 
رشــد قیمت مداوم این فرآورده نیز مصرف آن را در بسیاری 
از اقشــار ضعیف جامعه محدود کرده اســت با این حال تولید 
مرغ به واسطه ریسک بالای بیماری های واگیردار که می تواند 
به یکباره کل تولیدات یک مجموعه را در بر بگیرد باعث شده 
تا تولیدکنندگان همزمان با جیره غذایــی از انواع مکمل ها و 
داروهای ضدمیکروبی که پایه آنها را آنتی بیوتیک ها تشــکیل 
می دهند اســتفاده کنند. در کشــورهای مختلف به خصوص 
کشورهای در حال توسعه که قوانین به طور جدی مورد توجه 
قرار نمی گیرند، استفاده از داروهایی مانند آنتی بیوتیک ها ممکن 
است توسط افراد غیرمتخصص تجویز شود. استفاده بیش از حد 
و اضافی از آنتی بیوتیک ها به صورت غیرعلمی، ممکن اســت 
باعث ایجاد باکتری های مقاوم به آنتی بیوتیک شــده و باعث 
کاهش کارایی این داروها شود. همچنین استفاده بیش از حد 
از آنتی بیوتیک های دامپزشکی، بدون در نظرگرفتن دوره دفع 
دارو و یا عوارض جانبی آنها، ممکن اســت منجر به باقی ماندن 
داروها در محصولات طیور شده و ســلامت مصرف کنندگان 
را تهدید کند. برای کنترل باقی مانده هــای دارویی در غذاها، 
ســازمان های بین المللی مانند ســازمان جهانی بهداشــت، 
اداره دامپزشکی اتحادیه اروپا، ســازمان خواربار و کشاورزی 
)فائو( و ســازمان غذا و دارو، محدودیت هایی ایجاد کرده اند و 
 MRL استانداردهای ملی به نام »مرز بیشــینه باقی مانده« یا
در کشــورهای مختلف تعریف شده اســت. این استانداردها 
در کشــورهای مختلف متفاوت اســت و همین موضوع باعث 
ایجاد اختلاف در تجارت و صادرات مواد غذایی می شود. با این 
وجود، در ایران هیچ مقرراتی برای این شاخص در محصولات 
حیوانی رعایت نشــده اســت. با توجه به اهمیت این موضوع، 
پژوهشــگران با انجام یک مطالعه فراتحلیل، شیوع باقی مانده 
آنتی بیوتیک در گوشت طیور را در ایران بررسی کردند و مقالات 

مربوط به انواع آنتی بیوتیک و میزان قابل تشــخیص آنها را در 
گوشت و اندام های مختلف طیور مورد تحلیل قرار دادند. برای 
انجام این تحقیق، مقالات منتشــر شده در سال های ۱999 تا 
202۱ درباره این موضوع، از پایگاه هــای داخلی و بین المللی 
استخراج شــد و در نهایت ۱7 مقاله که دارای معیارهای لازم 
بودند، مورد بررســی قرار گرفتند. در این مقــالات باقی مانده 
آنتی بیوتیکــی طیور، در شــهرهای تهران، اصفهــان، اهواز، 
شیراز، مشــهد، کرمان، ســنندج، مازندران و ارومیه، مطالعه 
شده بود و نمونه های بررسی شــده، از عضله، کبد، کلیه و ران 
طیور برداشته شده بود. براساس نتایج این مطالعه؛ بیش ترین 
میــزان باقی مانده آنتی بیوتیکــی در کبــد و کمترین میزان 
باقی مانده آنتی بیوتیکی در عضله ران بوده اســت. رایج ترین 
داروهای شناسایی شــده، آنتی بیوتیک های انروفلوکساسین، 
کلرامفنیکل، اکسی تتراسایکلین، فلوروکینولون و تتراسایکلین 
بودنــد. یافته های این تحقیق حاکی از آن اســت که شــیوع 
باقی مانده آنتی بیوتیک در گوشــت طیور در ایران بالاســت، 
ولی این میزان برای مصرف کنندگان مشکلی ایجاد نمی کند. 
اجرای اســتراتژی های نظارتی دقیق از سوی دولت در نظارت 
بر آنتی بیوتیک ها به شدت توصیه می شــود. پژوهشگران این 
مطالعه اجرای استراتژی های نظارتی دقیق از سوی دولت در 
نظارت بر آنتی بیوتیک ها به ویژه درســت قبل از کشتار طیور 
را توصیه می کنند. همچنین توصیــه می کنند که جگرطیور 
از غذاهای ایرانی حذف شــود و کشاورزان باید در مورد بقایای 
آنتی بیوتیکی و دوره حذف این داروها آموزش ببینند. گفتنی 
است، در انجام این تحقیق مجید محمدزاده، عنایت ا... بریزی 
و مرتضی زارع؛ پژوهشــگران مرکز تحقیقات تغذیه دانشگاه 
علوم پزشکی شــیراز، مریم منتصری و ســعید حسین زاده از 
دانشکده دامپزشکی دانشگاه شــیراز، مجید مجلسی از گروه 
تغذیه دانشگاه علوم پزشکی یاســوج، زهرا درخشان از مرکز 
تحقیقات علوم بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی شیراز، به همراه 
Gea OliveriConti؛  MargheritaFerrante و
پژوهشگران آزمایشــگاه های بهداشــت محیط و موادغذایی 

دانشگاه کاتانیای ایتالیا با یکدیگر مشارکت داشتند.

بررسی  »آرمان ملی« از میزان بالای آنتی بیوتیک در گوشت طیور نشان می دهد:   

سلامت مردم هزینه کاهش ریسک مرغداران

خودروارزسکه و طلابــازار

184.000.000سایپا 269.000.000111سمند 26.450LXدلار آمریکا11.500.000سکه امامی

178.000.000تیبا364.000.000دنا30.050یورو11.620.000سکه بهار آزادی

195.000.000ساینا309.000.000پژو 36.103SLX 405پوند انگلیس6.660.000نیم سکه

198.000.000کوییک 278.000.000Rپژو پارس7198درهم امارات3.650.000ربع سکه

315.000.000وانت زامیاد )آپشنال(267.000.000پژو 206 تیپ 19502لیر ترکیه2.280.000سکه گرمی

342.000.000شاهین268.000.000رانا پلاس21.200دلار کانادا1.164.637هر گرم طلای 18 عیار

قیمت در بازار آزاد )به تومان(

گزارش»آرمان ملی« از نقش تعاونی در صحنه اقتصاد:  

این بار تعاونی ها کسری بودجه را به عهده گرفتند  
   تعاون، تور دولت برای جذب نقدینگی مردم!                                       چه شد که تعاونی ها یکباره عزیز دردانه شدند؟

آرمان ملی- محمدسیاح: تعاونی ها یکی از ابزارهای اقتصادی در کشور هســتند که اتفاقا بر نقش آفرینی آنها در اقتصاد تاکید شده است، اما با این حال سال هاست که 
تعاونی ها نقش مهمی در اقتصاد ایفا نکرده اند و به عبارت دیگر به حاشیه اقتصاد کشور رانده شدند. این اتفاق باعث از بین رفتن بسیاری از تعاونی ها به ویژه در بخش  روستایی 
شد و قرار بود با ایجاد اشتغال و جمع آوری سرمایه مردم اقتصاد مردمی را بیش از پیش تقویت کند. با این حال تعاونی ها در حاشیه مانده و هر روز کمرنمگ تر شدند.  حالا در 
دولت سیزدهم تعاونی ها مورد توجه مسئولان قرارگرفته و از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گرفته تا وزارت اقتصاد و حتی خود رئیس جمهوری برای بهره گیری از ظرفیت تعاونی ها و همچنین 

پتانسیل آنها در کمک به بهبود وضعیت اقتصادی صحبت می شود.


